
 

Hierbij doen we u de vragen van inwoners en bezoekers toekomen die zijn 
geïnventariseerd naar aanleiding van de plannen van Defensie  in de Kollumerwaard. 
Hierop zouden we graag antwoord willen hebben van Defensie, Tweede Kamer en 
Staatssecretaris. 

-De Kollumerwaard is zeer belangrijke grond als het gaat om de voedselvoorziening. 
Gaat de overheid in dit gebied defensie boven voedselvoorziening stellen?  

-De Kollumerwaard ligt in het aardbevingsgebied. Ondanks de toezegging dat de 
aardgaswinning zou stoppen gaat de aardgaswinning uit de kleinere gasvelden door en 
is net weer verlengd bij de gasvelden Pieterzijl en Grijpskerk/Grootegast. Gaswinning 
vindt momenteel plaats in Lauwersoog, Ezumazijl, Pieterzijl, Grootegast, Kommerzijl, 
Munnekezijl en Leens. Daarnaast is er een grote ondergrondse gasopslag in Grijpskerk. 
Jarenlang werden bodemdalingen en aardbevingen door de overheid genegeerd. Er is 
geen vertrouwen in de overheid. Wat zijn de woorden van de overheid waard als het gaat 
om veiligheid met betrekking tot een munitiedepot en/of explosieven terrein? Zitten 
inwoners straks tussen Defensie en NAM als het gaat om schades? Schades die nu al 
niet of traag worden opgelost.  

-Er is een motie aangenomen dat gedupeerden in het mijnbouwschadegebied, die 
jarenlang hebben moeten strijden en nu nog strijden met de overheid omdat hun woning 
door gaswinning kapot en onveilig is gemaakt of wordt gemaakt, niet nogmaals 
gedupeerd mogen worden door onteigening en gedwongen verhuizing. Waarom zijn de 
plekken in Groningen afgevallen en de Kollumerwaard die in het mijnbouwschadegebied 
ligt niet?  

-Er mag boven een explosievenoefenterrein niet laag worden gevlogen. Er is geen 
permanente laagvliegvergunning voor het Lauwersmeergebied maar deze wordt 
regelmatig verleend bij een oefening. Hoeveel vergunningen zijn er afgelopen jaar 
verleend? Hoe vaak wordt er laag gevlogen met helikopters, straaljagers en 
cargovliegtuigen? Zal er straks niet meer laag worden gevlogen over het gebied? Welk 
risico heeft laagvliegen op een munitieopslagterrein en is het toegestaan? Kan er 
gegarandeerd worden dat er niet meer laag wordt gevlogen over de Kollumerwaard en 
Marnewaard en dat hier dan ook geen tijdelijke vergunningen meer voor worden 
afgegeven? 

-Indien er een munitiedepot op terrein Muidenchemie komt en er komt tegenspraak 
vanuit natuurorganisaties. Kan defensie dan alsnog kiezen voor Kollumerwaard Oost?  
Deze locatie pakt meer negatief uit voor grondgebruikers en omwonenden. 

-Kunnen ondernemers nog ondernemen op de manier waarop zij zijn gewend en zullen 
zij worden belemmerd in hun toekomstplannen als Defensie er eenmaal zit? Gemeentes 



behandelen de aanvragen voor bouwvergunningen maar er wordt door Defensie vaak 
bezwaar gemaakt.  

-Mag er met drones worden gevlogen ten behoeve van onderzoeken proefboerderij en 
agrarische werkzaamheden? Kunnen de agrariërs in het gebied hun werkzaamheden 
blijven uitoefenen en worden zij niet beperkt door de aanwezigheid van defensie in het 
gebied? 

-Kan de proefboerderij de bijeenkomsten houden zoals zij zijn gewend of in de planning 
hebben? Kunnen zij zonder tegenstand van defensie hun onderzoeken met nieuwe 
technieken blijven uitvoeren? 

- Welke stoffen komen er vrij bij het oefenen met explosieven. In welke mate kunnen 
deze negatief zijn voor het produceren van voedsel en veevoer in het algemeen, de 
biologische landbouw en de teelt van gewassen voor de babyvoeding? 

-Welke wegen, waterwegen, wandel en fietspaden worden afgesloten? 

Doordat Defensie in de Marnewaard sinds de Oekraïne oorlog zijn oefeningen heeft 
geïntensiveerd van 14 weken naar meer dan 40 weken zijn diverse wegen, wandel en 
fietspaden afgesloten. Gaat dit ook voor de Kollumerwaard gebeuren? Wat gebeurt er 
met de Zoutkamperrill? Blijft deze toegankelijk voor schepen die van Friesland naar 
Groningen willen en vv? Gaat de overheid met de beslissing om in het 
Lauwersmeergebied extra uit te bereiden met een opslag en explosieventerrein na de 
visserij, de boeren nu ook het toerisme in de regio om zeep helpen? Zijn er vergunningen 
afgegeven voor de uitbreiding van de defensieactiviteiten in de Marnewaard? Zo,ja dan 
zouden we deze graag willen inzien met de bijbehorende stikstofberekeningen omdat 
het een Natura 2000 gebied betreft. 

-Wat gebeurt er met de fiets en wandelpaden, de Nittersweg en de Kwelderweg? 
Worden deze afgesloten? 

De Nittersweg en de Kwelderweg zijn belangrijke toegangswegen voor toevoer en 
woon/werk verkeer naar o.a. Zoutkamp, Lauwersoog en Leeuwarden. De grootste 
werkgever van het gebied zit in Zoutkamp. Hier werken 680 werknemers en een deel 
daarvan maakt gebruik van deze wegen en de transporten van en voor dit bedrijf gaan 
ook over deze wegen. 

Is er duidelijkheid over de effecten, trillingen en geluid van het oefenen met explosieven 
op kleigrond t.o.v. bijvoorbeeld zandgronden? Welke zwaarte van explosieven zullen 
worden gebruikt? Is dit dezelfde zwaarte als in Reek? 

-In de Marnewaard wordt geschoten, laag gevlogen met cargo vliegtuigen, helikopters 
en straaljagers trainen er regelmatig in samenwerking met andere legeronderdelen, er 
wordt door meerdere landen en legeronderdelen geoefend, ook in het oefendorp 
Marnehuizen. De hoeveelheid oefeningen is sinds de Oekraïne oorlog tot het maximum 



uitgebreid. Er is veel (zwaar) verkeer van en naar het oefengebied. De overlast in alleen 
de Marnewaard is al toegenomen. Wat zijn de effecten alleen al daarvan? De tankbaan 
gaat verlengd worden en er wordt gesproken over oefeningen met amfibische 
voertuigen. Wordt er in de Mer meting wel genoeg rekening gehouden met de 
cumulatieve overlast voor de regio Zoutkamp die precies tussen de Marnewaard en de 
Kollumerwaard ligt. Dus huidige overlast na toename activiteiten sinds de Oekraïne 
oorlog, toekomstige extra overlast Marnewaard en vervolgens een eventuele 
munitieopslag en springstoffenterrein in de Kollumerwaard? 

-Waarom worden er zoveel activiteiten in het gebied geconcentreerd. Hierdoor ontstaat 
een onevenredige verdeling van overlast en is er sprake van ongelijke behandeling t.o.v. 
andere gebieden in Nederland. In Reek werd geconcludeerd dat uitbreiding van het 
springstoffenterrein niet mogelijk was i.v.m. de al aanwezige activiteiten maar waarom 
in de Kollumerwaard dan wel gezien de aanwezigheid van de Marnewaard? Daarbij wil 
Defensie graag een nieuw terrein waar met zwaardere explosieven op een groter terrein 
geoefend kan worden. Dus een groter terrein en zwaardere explosieven dan Reek. 

-Wanneer is het genoeg? De uitbreiding Marnewaard, De oren van Burum, een munitie 
en/of springterrein? Dit is teveel voor dit gebied. 

-De Kollumerwaard grenst aan het Nationaal Park Lauwersmeer, dat bekend staat om 
zijn natuurlijke schoonheid en toerisme. Landbouwbedrijven en de proefboerderij 
worden door de activiteiten bedreigd en vlakbij het gebied bevindt zich al het grootste 
militaire oefenterrein van Nederland: de Marnewaard.  Vergelijkbare argumenten zoals 
overlast landbouw, toerisme, natuur en stapeling van defensieactiviteiten hebben 
elders in Nederland geleid tot het afwijzen van soortgelijke plannen maar waarom is de 
Kollumerwaard dan nog steeds een mogelijke locatie voor munitieopslag en 
springterrein? 

-Vele inwoners/vissers van Zoutkamp zijn destijds gedupeerd door de inpoldering van de 
Lauwerszee en halen inmiddels hun inkomsten uit toerisme en aanverwante zaken. Ook 
de nu door overheidsmaatregelen getroffen vissers die noodgedwongen zijn overgestapt 
naar het toerisme kunnen door deze maatregelen schade lijden. Kunt u garanderen dat 
de uitbreidingen van defensie in dit gebied niet tot schade zal lijden voor deze 
ondernemers en de werkgelegenheid?  
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